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Indberetning vedr. Grønlands Landstings efterårssamling, tirsdag den 
11. november 2008.

Det bemærkes, at landstinget efter anmodning fra landstingets revisionsudvalg udsatte 2. 
behandlingen af dagsordenen punkt 11 om godkendelse af Landskassens regnskab for 
2007. Dette dagsordenspunkt forventes behandlet den 14. november 2008.

Grønlands Landsting behandlede følgende punkter:

Punkt 10:
Forslag til landstingsforordning om ændring af landstingsforordning om hjælp til 
børn og unge. (Hjemmelsbestemmelse til fastsættelse af regler om magtanvendelse)
(Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed)
(2. behandling)

Forslaget blev 1. behandlet under landstingets efterårssamling 2007. Til 2. behandlingen 
forelå et ændringsforslag fra landsstyrets side vedrører forholdene i sikrede afdelinger på 
døgninstitutioner for børn og unge. I en tilhørende udvalgsbetænkning indstiller udvalgets 
flertal forordningsforslaget til vedtagelse, med vedtagelse af det fremsatte ændringsforslag 
fra landsstyrets side. 

Ved afstemning blev forslaget vedtaget i overensstemmelse med udvalgets indstilling.
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Punkt 113:
Forslag til Landstingsbeslutning om, at Revisionsudvalgets sekretariat erstattes af et 
Landsrevisionsinstitut ledet af en Landsrevisor, på samme måde som man i de andre 
dele af Rigsfællesskabet har en Landsrevisor på Færøerne og en Rigsrevisor i 
Danmark. Det foreslås endvidere, at medlemmerne af Landstingets Revisionsudvalg 
fremover udpeges for hele den aktuelle valgperiode, og at udvalget omdøbes til 
”Landstingsrevisorerne”.
(Landstingsmedlem Palle Christiansen, Demokraterne)
(1. behandling)

I forslagets begrundelser anføres det, at Demokraterne ønsker etablering af en upolitisk 
Landsrevisorinstitution under Landstinget. Instituttet skal ledes af en revisoruddannet 
Landsrevisor, som refererer til fem af Landstinget udpegede Landstingsrevisorer.

I landsstyrets bemærkninger til det fremsatte forslag anførte landsstyremedlemmet for 
finanser og udenrigsanliggender bl.a., at landsstyret deler forslagsstillerens interesse i, at 
den parlamentariske kontrol af Landskassens regnskab bygger på en stærk og uafhængig 
revision. Han sammenfattede, at det i dag er landstingets revisionsudvalg, der indstiller 
over for landstinget, hvem der skal være landskassens revisor i det kommende år. 
Landstinget vælger herefter landskassens revisor, der reviderer alle områder bortset fra 
Landstingets konti. Landstingets formandskab har valgt at have sin egen revision.

Landsstyremedlemmet redegjorde for principperne i den danske stats revision, hvor bl.a. 
revisionsmyndigheden er sikret uafhængighed i Rigsrevisorloven. Han beskrev, at der er en 
klar skelnen mellem Statsrevisorerne som parlamentarisk udvalg og Rigsrevisionen, der 
varetager den professionelle uafhængige revision. I landstingsmedlemmets forslag skal 
den uafhængige revision også være sekretariat for Landstingets Revisionsudvalg, og det 
forekommer uhensigtsmæssigt. 

Endvidere nævnte landsstyremedlemmet, at EU har lavet en gennemgang af 
Hjemmestyrets revision i forbindelse med den indgåede partnerskabsaftale. EU havde 
ingen bemærkninger til uafhængigheden og troværdigheden af revisionen af landskassens 
regnskab. EU bemærkede dog, at der har været anvendt det samme revisionsfirma i 30 år.

Derudover havde landsstyret bemærkninger til de økonomiske og personalemæssige 
konsekvenser, som forslaget til landstingsbeslutning vil medføre. Samtlige disse 
overvejelser taler i landsstyrets øjne for at bevare det eksisterende system for revision af 
Landskassens regnskaber.

Han nævnte endvidere, at Landskassen kan komme i den situation, at der opstår behov for 
at optage lån. I den situation er der vigtigt, hvordan bankerne opfatter Landskassens 
revision. Spørgsmålet kan blive, om bankerne vil have tilstrækkelig tillid til uafhængig-
heden og kvalifikationerne i den foreslåede model frem for den nuværende løsning, hvor 
Landskassens revision varetages af et internationalt anerkendt revisionsfirma.

Landsstyremedlemmet sammenfattede, at landsstyret ikke ser behov for at oprette en ny og
antageligt dyrere konstruktion. Formålene bag forslagsstillerens ønske er allerede tilgode-
set i den nuværende konstruktion.
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Landsstyret indstillede beslutningsforslaget til forkastelse. Landsstyret havde dog ikke 
bemærkninger til beslutningsforslagets anden del om valgperioden for revisionsudvalgets 
medlemmer. 

Efter landstingets debat af forslaget blev det besluttet at henvise forslaget til behandling i 
landstingets formandskab forinden 2. behandlingen i landstinget.

Punkt 124:
Forslag til landstingsbeslutning om at Landsstyret pålægges at stille forslag om at 
ophæve reguleringer af offentlige pensioner for alders- og førtidspensionister som 
følge af anden arbejdsindtægt.
(Landstingsmedlem Anthon Frederiksen, Kattusseqatigiit Partiiat)
(1. behandling)

I forslagets begrundelser anføres det, at der ønskes mulighed for ubegrænsede 
indtægtsmuligheder for pensionister og førtidspensionister, der kan begå sig med 
nogenlunde arbejdsdygtighed i henhold til deres vilje og formåen. samtidig efterspørges 
initiativ til en ny og enklere ordning angående skatteudgifter eller husleje for personer med 
disse vilkår, når de har begrænsede formåen.

I landsstyrets besvarelse bemærkede landsstyremedlemmet, at der i 2007 er gennemført en 
ny lovgivning om alderspension, hvori var medtaget forbedringer af pensionens størrelse 
og regulering. Pensionsbeløbet blev forhøjet med over 20 % eller ca. 20.000 kr. årligt. 
Mulighederne for indtægt udover alderspensionen blev væsentligt forbedret, idet 
pensionisterne kan have dobbelt så meget i anden indkomst før reduktion i alders-
pensionen. Der blev endvidere indført en bestemmelse om at regulere pensionens størrelse 
i takt med ændringer i prisudviklingen. 

Men for at give bedre økonomiske muligheder til ældre, som ønsker at være arbejdsaktive, 
agter landsstyret til finanslovforslaget for 2010 at fremkomme med forslag til forhøjelse af 
bi-indtægts grænserne. Landsstyret overvejer at ændre biindtægtsgrænsen for enlige til 
100.000 kr. svarende til en forhøjelse på knap 80 % og at ændre biindtægtsgrænsen for par, 
som er alderspensionister, tilsvarende, således at biindtægtsgrænsen bliver 150.000 kr.

Forslaget vil have økonomiske konsekvenser. Landsstyret er i gang med at foretage disse 
beregninger, således at der tages højde for øgede udgifter til alderspension, øgede 
skatteindtægter til kommunerne og landskassen, samt øvrige afledte konsekvenser. 

Landsstyret anbefalede at forslaget i sin foreliggende form ikke imødekommes.

Efter landstingets debat af forslaget kunne det sammenfattes, at der ikke var tilslutning 
blandt flertallet af landstingets medlemmer til at lade forslaget underkaste udvalgs-
behandling. Forslaget overgår således til 2. behandling i den foreliggende form.
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Punkt. 130:
Vestnordisk Råd opfordrer Færøernes Landsstyre, Grønlands Landsstyre og Islands 
regering at sikre, at de vestnordiske fiskeriministre en gang årligt på et fælles møde 
som fast programpunkt diskuterer vestnordisk fiskeri og fangst i forhold til den 
Europæiske Union. Vestnordisk Råd anmoder ministrene om, at en årlig redegørelse 
for denne diskussion tilgår Vestnordisk Råd i forbindelse med Rådets årsmøde, 
således, at Vestnordisk Råd kontinuerligt holdes opdateret om de vestnordiske 
regeringers synspunkter på sager af fælles interesse i forhold til EU.
(Ruth Heilmann, Delegationsformand)
(1. behandling)

Med udgangspunkt i de vestnordiske landes relationer til EU, særligt på fiskeriområdet, 
finder forslagsstillerne, at Vestnorden i fællesskab bør søge at påvirke de beslutninger, som 
træffes i EU, samt de holdninger som dannes i EU, og som har indflydelse på såvel fiskeri-
og fangsterhvervet i Vestnorden. Det oplystes, at Vestnordisk Råd finder det af yderste 
vigtighed til stadighed at være orienteret omkring hvilke meninger og holdninger der 
hersker i mellem Vestnorden og den Europæiske Union, samt at rådet har oprettet et 
formelt samarbejde med Europaparlamentet.

I landsstyret besvarelse oplyste landsstyremedlemmet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
bl.a., at det er landsstyrets indstilling, at udveksling af ideer, erfaringer og synspunkter 
mellem de Vestnordiske lande i forhold til EU vil styrke landenes position. Derimod anses 
det ikke som værende givende for Grønland at skulle udarbejde yderligere redegørelser om 
fiskerirelaterede beslutninger. Landsstyret er ikke indstillet på at skulle føje yderligere et 
forum til de eksisterende relationer og samarbejdsfora.

Landsstyret indstillede forslaget til forkastelse. 

Efter landstingets behandling vedtoges det at sendes forslaget til behandling i landstingets 
udenrigs- og sikkerhedspolitiske udvalg forinden 2. behandlingen.

Punkt 144:
Vestnordisk Råd støtter bæredygtig udnyttelse af alle levende naturressourcer 
heriblandt fugle, fisk og pattedyr. Vestnordisk Råd opfordrer derfor Færøernes 
Landsstyre, Grønlands Landsstyre og Islands regering til, at tage initiativer som har 
til formål, at styrke koordineringen mellem de vestnordiske lande med henblik på at 
fremme aftaler, som sikrer en bæredygtig udnyttelse af de vestnordiske bestande af 
fugle, fisk og pattedyr. Vestnordisk Råd finder, at der er en sammenhæng mellem de 
biologiske naturressourcers udvikling og den globale klimaændring. Vestnordisk Råd 
noterer sig derfor med tilfredshed, at der gennem de senere år er iværksat nye 
initiativer indenfor klimaforskningen i alle de vestnordiske lande. Rådet skal i denne 
forbindelse opfordre til, at regeringerne sikrer, at der til stadighed foregår en 
udveksling af studerende og undervisere mellem de vestnordiske forskningsmiljøer.
(Ruth Heilmann, Delegationsformand)
(1. behandling)

I forslaget anføres det, at de vestnordiske landes økonomier i altovervejende grad bygger 
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på udnyttelsen af de ressourcer, som er tilgængelige i naturen. I den forbindelse er det af 
afgørende vigtighed, at landene i fællesskab fortsat arbejder for at styrke indsatsen for en 
bæredygtig udnyttelse af naturens rigdomme. Rådet opfordrer regeringerne til fortsat at 
sikre et højt niveau af udveksling af viden mellem de vestnordiske forskningsmiljøer. 
Derfor opfordrer Rådet til, at regeringerne sikrer, at der til stadighed foregår en udveksling 
af studerende og undervisere mellem de vestnordiske forskningsmiljøer

I landsstyret besvarelse oplyste landsstyremedlemmet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
bl.a., at det er glædeligt, at der fra Vestnordisk Råd er en generel tilfredshed med indsatsen, 
som udøves i de Vestnordiske lande i forhold til klimaforskningen.

Landsstyret indstillede at forslaget om at Landstinget tilslutter sig Vestnordisk Råds 
rekommandation nr. 3/2008 godkendes.

Partiet Demokraterne ønskede en nærmere redegørelse for forslagets eventuelle 
omkostninger og disses finansiering inden 2. behandlingen og ønskede forlaget 
udvalgsbehandlet. Alle øvrige partier kunne direkte tilslutte sig forslaget samt forslagets 
oversendelse til behandling i Landstingets Frednings- og Miljøudvalg inden 2. 
behandlingen.

Punkt 138:
Forslag til Landstingsbeslutning om at Landsstyret arbejder for at Grønland 
ratificerer Stockholm-konventionen.
(Landstingsmedlem Marie Fleischer, Løsgænger)
(1. behandling)

I begrundelsen for forslaget anføres det bl.a., at en ratificering af Stockholm-konventionen 
vil betyde, at Grønland forpligter sig til at begrænse den utilsigtede produktion og 
udledning af POP-stoffer til miljøet, herunder at forebygge tilstedeværelsen af stoffer, der 
er skadelige for menneskers sundhed og for miljøet.

I landsstyrets besvarelse tilkendegav landsstyremedlemmet for miljø mv., at landsstyret 
ønsker, at der arbejdes for en implementering af Stockholm-konventionen i Grønland. Han 
oplyste, at Miljø- og Naturstyrelsen i samarbejde med Miljøstyrelsen i Danmark har bedt 
nogle konsulenter om at beskrive konsekvenserne for Grønland ved en eventuel ratifikation 
af konventionen. Landsstyremedlemmet henviste til, at landsstyrets affaldshandlingsplan 
allerede tager hånd om en del af emnerne i konventionen.

Når resultaterne af det tidligere nævnte konsulentarbejde foreligger, lovede 
landsstyremedlemmet at landsstyret igen vil tage en eventuel grønlandsk ratifikation af 
Stockholm-konventionen op til drøftelse.

Partiet Siumut tog uden videre landsstyrets svarnotat til efterretning og ønskede en videre 
behandling i Landstingets Frednings- og Miljøudvalg.
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Partiet IA gik ind for, at Grønland skulle tilslutte sig ratifikation af konventionen og mente 
ikke man burde vente yderligere. Partiet ville dog gerne behandle forslaget videre i 
Frednings- og Miljøudvalget.

Partiet Atassut ønskede yderligere oplysninger om vurderingen af, hvilke rettigheder og 
forpligtelser, der er forbundet med Grønlands eventuelle tiltræden af konventionen og så 
frem til at dette blev afklaret under udvalgsarbejdet.

Partiet Demokraterne ønskede de eventuelle økonomiske konsekvenser samt finansiering 
af eventuelle ekstraudgifter belyst i forbindelse med udvalgsarbejdet.

Partiet Kattusseqatigiit ønskede en dybtgående undersøgelse af konsekvenserne ved 
ratifikation for Grønland af konventionen og forventede dette afklaret i forbindelse med 
udvalgsbehandlingen. 

Forslaget oversendes til behandling i Landstingets Frednings- og Miljøudvalg forinden 2. 
behandlingen.

Med venlig hilsen

Søren Hald Møller

Kopi pr. e-mail:Folketinget
Kongehuset, Kabinetssekretariatet
Samtlige ministerier
Rigsombudsmanden på Færøerne


